
7 سیاسی

»مذاکره خوب« 

دیپلماسی بلد نیستند

ماشین ها بیرون نیایند

۱۳۰ نفر 

از نان شب واجب تر است

گزارش های کلیشه ایِ بعضی وزرا

»مشایی ها و فریدون ها« 

جانشین فرمانده سپاه

روزنامه ایران، روزنامه رســمی دولت در یادداشتی درباره انتظارات از 
مذاکــرات وین نوشــت: نکته مهم و قابل توجه در ایــن زمینه، تلاش برای 
تفسیر معنای »مذاکرات موفقیت آمیز« و »مذاکرات شکست خورده« از سوی 
رســانه های غربی و رسانه های فارســی زبان معاند و حتی برخی طیف های 
سیاســی داخل کشور اســت؛ به نحوی که دســتیابی به هرگونه توافقی را 

»پیروزی« و ادامه مذاکرات را »شکست« معرفی می کنند.

ســید محمد حسینی در مراســم بزرگداشت روز دانشــجو در دانشگاه 
خوارزمی ، اظهار کرد: در دوره های گذشته، برخی اهل کار نبودند. الان دولت در 
دسترس و در تعامل است و شرایط بسیار خوبی برای همکاری با سایر قوا و نهادها 
شکل گرفته است. دغدغه این را نداریم که قوا پشت تریبون علیه هم حرف بزنند. 
می گفتند نیروهای انقلاب دیپلماسی بلد نیستند، اما ایران به عضویت شانگهای 
درآمد و در اکو فعال شدیم. وی در پاسخ به این پرسش که چرا رسانه ها مانند دوره 
دولت قبل مشکلات را بیان نمی کنند؟ گفت: رسانه باید وظیفه خود را انجام دهد 
که الان هم همین گونه است. وقتی صداوسیما گزارشی از مشکلات مطرح می 
کند، دولت حل آن را دنبال می کند. رییسی مرد میدان بوده و دنبال حل مشکلات 
است ، البته دولت در آغاز راه است و تلاش می کند، زمینه را برای کارهای بزرگ 
فراهم می کند. صداوسیما از دولت مستقل است و باید خدمات دولت را بیان کند 

و همچنین مشکلات را بگوید. ما مدعی نیستیم که منزه هستیم.

شهردار تهران در جمع دانشجویان دانشگاه تربیت مدرس به مناسبت روز 
دانشــجو گفت: بین مهاجرت و فرار مغزها تفــاوت وجود دارد؛ فرار مغزها به 
علت کم کاری ما مسئولان انجام می شود. نیازمند صورت جدیدی از شهر تهران 
هستیم، صورت حال حاضر شهر تهران زیبنده مردم و جمهوری اسلامی نیست. 
اگر مدتی ماشــین ها تردد نکنند تهران پاک ترین هوا را خواهد داشــت. در بازه 
زمانی ۱۰ ســاله در ۱۲ سرفصل تهران را شهری پیش رو و پیشرفته خواهیم کرد 
زاکانی در پایان گفت: نان خیلی ها در زدن آدم هاست،هنوز کارمان شروع نشده، 
دارند ما را تخریب می کنند؛ البته خیلی حوصله جواب دادن به این ها را نداریم و 

کار خودمان را می کنیم.

ذبیح الله خداییان سخنگوی قوه قضائیه در نشست خبری خود گفت: مردم 
اصفهان چندین روز به صورت مســالمت آمیز اعتراض خود را بیان کردند، اما 
برخی از افراد سودجو این اعتراض را به اغتشاش کشاندند. خداییان گفت که در 
این حوادث ۱۳۰ تن بازداشت شدند که به جز افرادی که در تجمع مردم اصفهان 
تیراندازی کردند مابقی با قرار وثیقه آزاد شدند. سخنگوی قوه قضائیه همچنین 
تاکید کرد، خسارت مردمی که در مساله کم آبی اعتراض داشتند با کمک قانون 

برطرف خواهد شد.

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس در جلسه علنی گفت: جوسازی  که علیه 
مجلس شــد، در طرح حمایت از کاربران به دنبال تعطیلی پلتفرم ها هستند؛ این 
حرف بی خودی اســت.  مجلس از قضا به دنبال توســعه و حمایت از مشاغل 
مخصوصا خُرد در حوزه اینترنت اســت که امروز زندگی مردم و کســب و کار 
آن ها آنجاست. رییس مجلس افزود: شبکه ملی اطلاعات مهمترین موضوع امروز 

کشور و از نان شب واجب تر است.

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: متاسفانه 
تاکنون هیچ برنامه عملیاتی از وزرا برای حل مشــکلات مردم و کشــور اجرایی 
نشــده است.پرویز محمدنژاد در تذکری شفاهی در جریان جلسه علنی مجلس 
بیان کرد: از رئیس و هیات رئیســه مجلس بابت زحماتی که در طول این مدت 
کشیدند سپاسگزارم اما مجلسی که به عنوان عصاره فضائل ملت است باید دقیق تر 
حرکت کند. متاسفانه بعضا وزرا تنها در مجلس حاضر شده و گزارشی را کلیشه ای 
ارائه می کنند. ما تا کنون هیچ برنامه ای که مشکل مردم و کشور را حل کند از وزرا 
ندیده ایــم.وی در ادامه اظهار کرد: اگر وظیفه مجلس ریل گذاری اســت زمانی 
این وظیفه به درستی محقق می شود که اعداد و ارقام دقیق به مجلس ارائه شود. 
تاکنون یک عدد دقیق در خصوص نرخ تورم به مجلس ارائه نشده و دولت برنامه 
خود را برای مهار آن اجرایی نکرده است.نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: اینکه ما در حوزه گاز و برق تراز منفی داریم درست است 
اما عددی که برای آن باید برنامه ریزی شود اعلام نشده است. ارائه گزارش کمی 
مشــکلی را حل نمی کند. ما گزارشی می خواهیم که برنامه محور باشد و به حل 

مشکلات مردم منجر شود.

رضاحســینی قطب آبادی با اشــاره به میزان سن اعتیاد و فساد، گرسنگی، 
سرقت گرانی و بیکاری از مسئولان پرسید: چه فکری دارید؟ آیا می دانید عده ای 
به نام شــما و ستادهای شما در شهرســتان ها جولان می دهند، ماها را تهدید و 
چوب لای چرخ می گذارند، مســئولان و دلســوزان را تهدید و به نام شما وعده 
تغییر و تحول می دهند؟ اگر واقعا یاران شما هستند که باید گفت دارند اختلاف 
و دودســتگی ایجاد می کنند، اگر نیســتند از دستگاه های امنیتی بخواهید آنان را 
شناســایی و وفق قانون برخورد کنند. مراقب باشــید مشایی ها و فریدون  های 
دولت شما در حال شکل گیری هستند. به کابینه بگویید با مجلس مشورت کند 
ما خیر و صلاح شــما را می خواهیم.این نماینده مجلس یازدهم، معتقد اســت: 
امروز مشــکل اقتصادی، گرانی، زمین گیر شــدن مردم و عدم توان برنامه ریزی 
برای فردای خود ناشی از آن است که خلاف دستور خدا و قرآن ربا و نزول وارد 
اقتصاد اسلامی شده است، بانک ها حد را گذرانده و سودهای کلان و جریمه ها 
آن هم با پول مردم، ملت را بیچاره کرده اند.رضاحسینی گفت: آقای رییس جمهور 
تعیین تکلیف وضعیت نیروهای شرکتی حوزه صنعت و معدن شهر بابک وظیفه 
کیست؟ نگرانی خانواده ها و این عزیزان جدی است.نماینده مردم شهربابک در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بهداشت و درمان مختص شهرهای بزرگ 
شده است، خاطرنشان کرد: پزشک متخصص در حوزه انتخابیه نداریم، مردم برای 
یک درمان باید راهی شهرستان های بزرگ شوند یا سرازیر به پایتخت. به تقسیم 
پزشکان اعتراض داریم و خواهان عدالت در این کار و نیاز به برخی متخصصان 

ضرورت دارد و مطالبه جدی مردم است.

سردار فدوی عنوان کرد: روز دانشجو روزی است که دانشجویان کشورمان 
علیه خبیث ترین دولت عالم یعنی ایالات متحده آمریکا اعتراض کردند و به واسطه 
این اعتراض، سه تن از دانشجویان به شهادت رسیدند، در حالی که خبیث های 
عالم می خواســتند این روز را به روزی علیه انقلاب و نظام تبدیل کنند. دشــمن 
برای رسیدن به منافع خود یک لحظه هم درنگ نمی کند؛ بر این اساس، در مقابل 
دشمن باید وحدت کلمه داشته باشیم.وی گفت: اگر روندی را که در سال ۱۳۶۸ 
داشتیم، ادامه می دادیم، الان این ما بودیم که آمریکا را تحریم می کردیم. از سوی 
دیگر علی رغم تأکیدات امام )ره( و رهبری، به دلیل وجود عناصر نفوذی ، تاکنون 
نتوانسته ایم از خام فروشی نفت فاصله بگیریم که این باعث می شود تا نفت ما از 
سوی آمریکا مورد تحریم قرار گیرد.جانشین فرمانده کل سپاه در پایان به توانمندی 
ایران در زمینه ساخت انواع رادار اشاره و خاطرنشان کرد: در دهه ۷۰ وقتی به رادار 
بومی احتیاج پیدا کردیم، توانستیم با همکاری دانشگاه شریف رادارهایی را تولید 

کنیم که از لبه های فناوری دنیا هم بالاتر باشد.

اخبار ویژه ...

پاکدستی؛ معیار انتخاب مدیران
ســرویس سیاسی- سیدمحمد 
حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهور 
در نشست با دانشجویان دانشکده شهید 
عباســپور با اشاره به بیانات مقام معظم 
رهبری در رابطه با دانشــجویان گفت: 
همانگونه که مقام معظم رهبری تاکید 
کردند دانشجویان باید نسبت به تاریخ 
معاصر شــناخت کافی داشته باشند که 
بتوانند تحلیل خوبی نســبت به مسائل 

ارائه کنند و دچار انحراف نشوند.
حســینی درباره ســوال یکی از 
دانشــجویان پیرامون معیارهای دولت 
بــرای انتخاب مدیــران تصریح کرد: 
رئیســی روی انتخاب افراد و مدیران 
دقت زیادی دارد تــا مدیرانی انتخاب 
شــوند که پابه پای رئیس جمهور برای 
حل مشــکلات تلاش کنند، بر همین 
اساس بحث فسادستیزی، پاک دستی، 
انقلابــی بودن، در خدمت مردم بودن و 
داشــتن روحیه مردمی، ولایی، داشتن 
اعتقاد به نظام اســلامی و داشتن تجربه 
و توانایی از معیارهایی اســت که آقای 
رئیســی در انتخاب مدیران به آن توجه 
کــرده و می کند. وی افــزود: بر همی  
اســاس هم می بینیم در دولت جوانان 
نخبه و افراد با تجربه و کارآمد انتخاب 
شــدند و ترکیبی از جوان هــا و افراد با 
تجربه در حال انجام وظیفه هستند. در 
ادامه هم از جوانان و نخبگان اســتفاده 
بیشتری خواهد شد. در بحث انتخاب 
استانداران و مســئولان هم دقت های 
لازم صــورت گرفته تا افرادی انتخاب 
شوند که بتواند پابه پای رئیس جمهور 
بــرای حل مشــکلات تــلاش کنند. 
معاون پارلمانــی رئیس جمهور اظهار 
کرد: گفته می شــد نیروهــای انقلابی 
دیپلماســی نمی دانند یا زبان دنیا را بلد 
نیستند، اما شما دیدید که در سفری که 
رئیس جمهور به ترکمنستان داشت چه 
گشایش هایی صورت گرفت، همچنین 
بحث پیوســتن ایران به شــانگهای را 
دیدیم که می تواند گشایش های بسیاری 
در پی داشــته باشــد. معاون پارلمانی 
رئیس جمهــور در ادامه در پاســخ به 
سوالی درباره خصوصی سازی ها گفت: 
بحث خصوصی ســازی در دولت قبل 
مشــکلاتی را برای کشور ایجاد کرد و 
موجب تعطیلی بســیاری از صنایع و 
کارخانه ها شــد و کار به جایی رســید 
که رئیس ســازمان خصوصی سازی 
دســتگیر و بازداشت شد، تخلف های 
بســیاری وجود داشت که صدای مردم 
را درآورد بــه همین دلیل در این دولت 
در بحث خصوصی سازی دقت بیشتری 
صورت خواهد گرفت و نظارت جدی 
روی این بحث وجود خواهد داشــت. 
حســینی ادامه داد: نباید اینطور باشــد 
که به بهانه خصوصی ســازی کارگاه و 
کارخانه تعطیل شــود و بعد زمین های 
آن با قیمت بالا توسط افراد سودجو به 
فروش برود و به یک نفر ســود کلانی 
برســد. وی با اشــاره به تعامل خوب 
دولت و مجلس و همچنین تعامل تمام 
قوا و نهادهای انقلابی گفت: مجلس و 
دولت اکنون تعامل بســیار خوبی با هم 
دارند. رئیس جمهور هر هفته با روسای 
سایر قوای دیگر جلسه دارند و به جای 

اینکه مانند گذشــته ببینیم روسای قوا 
پشــت تریبون علیه هم موضع بگیرند، 
اکنــون همه در حال تلاش هســتند و 
آرامشی در کشور ایجاد شده است. یک 
انســجام و همگرایی خوب در کشور 
وجود دارد که نویدبخش آینده روشنی 

است. معاون پارلمانی رئیس جمهور در 
ادامه با اشــاره به رونمایی از سند تحول 
در آینــده نزدیک گفت: در این ســند 
مسائل مختلفی مورد توجه قرار گرفته 
است بحث مشکل آب، تولید، اشتغال، 
مسکن و... مورد بحث قرار گرفته اند و 
وظایف هر دستگاه مشخص شده است 
و دانشجویان هم باید این سند را مطالعه 
کنند و اگر نظرات و راهکارهایی برای 

اجرای بهترین سند داشتند ارائه دهند.
وی افــزود: ایــن وضعیتی که در 
گذشــته وجود داشته باید تغییر کند و 
تحول ایجاد شــود. این سند می تواند 
کمک خیلــی زیادی کند. عضو هیئت 
علمی دانشگاه تهران در رابطه با سوالی 
پیرامــون بحث بودجــه ۱۴۰۱ گفت: 
متاســفانه در گذشــته وقتی بودجه را 
در مجلس تصویــب می کردند از ابتدا 
اقتصاددانان می گفتند که با کسری بودجه 
مواجه خواهیم شــد؛ ولی امروز نهایت 
تلاش صورت گرفته تا کسری بودجه 
نداشته باشــیم. امیدواریم مجلس هم 
همکاری کند و یک نگاه ملی در دولت 
و مجلس و کشــور حاکم باشــد. همه 
می دانیم رئیس جمهور در یک شــرایط 
گل و بلبل کشور را تحویل نگرفته است. 
همین الان ماهانه چند هزار میلیارد تومان 
بابت بدهی های دولت ســابق توسط 
دولت ســیزدهم پرداخت می شود. اگر 
در گذشته می گفتند خزانه خالی تحویل 
گرفتیم مــا باید بگوییم که علاوه بر آن 
دولت را با قرض فراوان تحویل گرفتیم.  
حســینی ادامه داد: در سال آینده هزینه 
دستگاه های دولتی نه تنها نباید افزایش 
پیدا کند بلکه باید کاهش داشــته باشد. 
دریافتی مدیران بررســی خواهد شد 

و در کل از ریخت وپاش هــای اضافی 
جلوگیری می شود.

معاون پارلمانــی رئیس جمهور 
تصریــح کرد: اگر در گذشــته شــعار 
رشد اقتصادی مطرح می شد این شعار 
الان باید محقق شــود. قبلا می گفتند با 

دنیا تعامل می کنیم ولی کاری صورت 
نگرفت. اما الان کشــورهای مختلفی 
هســتند که حاضر هســتند با کشور ما 
همکاری کننــد. همکاری با این ها می 

تواند به اقتصاد ما کمک کند.
وی همچنین در پاســخ به سوالی 
درباره مشــکلات آبی کشــور گفت: 
مشکل کم آبی در کشور چیزی نیست 
که در این ســه ماه ایجاد شــده باشد، با 
ایــن حال در حوزه آب کارهای خوبی 
صورت گرفته و در حال انجام است که 
امید داریم در آینده شاهد رفع مشکلات 
باشــیم. ما در یک زمان روزانه با قطعی 
گاز و برق مواجه بودیم که با تدابیری که 
اندیشیده شده چنین مشکلاتی رفع شده 
است. قراردادی هم که با ترکمنستان در 
حوزه گاز در ســفر رئیس جمهور امضا 
شد بخشی از نیاز کشور به گاز را پاسخ 
می دهد. معــاون رئیس جمهور درباره 
ســوالی پیرامون بحــث یارانه ها و ارز 
۴۲۰۰ تومانی عنــوان کرد: هرجا قرار 
باشــد تغییری ایجاد شود حتماً دولت 
مراقبت اســت تا به اقشــار مختلف به 
خصوص قشر محروم جامعه مشکلی 
وارد نشــود. در بحث ارز ۴۲۰۰ تومانی 
ایــن بحث مطرح بود کــه عواید آن به 
دست مردم نمی رسد و بیشتر به جیب 
یک ســری افراد خــاص می رود برای 
همین باید ســاز و کار درســتی ایجاد 
شود تا مردم بتوانند با مشکلات کمتری 
مواجه شوند. وی با اشاره به برنامه های 
آینــده دولت گفت: یکی از برنامه های 

آینده توجه به اقتصاد دیجیتال است.
حســینی اظهــار کــرد: تاکیــد 
رئیس جمهــور بــر ایــن اســت که 
شرکت های دولتی انضباط مالی داشته 

باشند و در این حوزه هم کارهای خوبی 
صورت گرفته است.

معاون پارلمانــی رئیس جمهور 
در پاســخ به سوالی پیرامون بازگشایی 
دانشــگاه ها بیان کرد: بسیاری از اساتید 
معتقدند کرونا به بحث دانش ضربه زده 

است و حالا باید بتوانیم باهمت آنها این 
مسئله را جبران کنیم. وی ادامه داد: نگاه 
رئیس جمهور این است که دانشگاه ها 
اتاق فکر کشــور باشند لذا همانطور که 
اســاتید و نخبگان توقــع دارند دولت 
از آنها حمایــت کند که توقع به جایی 
است، دولت هم توقع دارد که نخبگان و 
دانشگاهیان برای حل مشکلات کشور 
مسئولان را یاری کنند. حسینی در بخش 
دیگری از سخنانش درباره سوال یکی 
از دانشجویان پیرامون بحث مذاکرات 
هســته ای افزود: خوشبختانه یک تیم 
تخصصی آشنا به مسائل بین الملل و با 
اختیارات کامل به مذاکرات رفته است. 
البتــه مذاکره کننــدگان ایرانی آمادگی 
داشــتند که مذاکرات را ادامه دهند ولی 
این طــرف مقابل بوده که خواســتند 
به کشورهایشــان برگردنــد و بعد از 
مشــورت مذاکره را ادامــه دهند.  وی 
ادامه داد: این بار دســت ما در مذاکرات 
پر اســت و با برنامه جلو رفتیم تا منافع 
ملی کشور حفظ شود. معاون پارلمانی 
رئیس جمهور بیان کرد: متاســفانه در 
گذشته اقتصاد ما را شرطی کرده بودند 
و امــروز هم عده ای نمی خواهند که ما 
از این مرحله عبور کنیم. حســینی در 
پایان اظهار کرد: در مذاکرات باید منافع 
کشور در نظر گرفته شود. آمریکایی ها که 
می خواهند ایران را در بحث مذاکرات 
مقصر جلوه دهند همیــن دیروز ما را 
تحریم کردند لذا مشخص است عزم و 
اراده جدی ندارند. آمریکا اگر می خواهد 
به برجام بازگردد باید بر اساس تعهدی 
که داشته همه تحریم ها را بردارد ولی به 
جای اینکه حسن نیت خود را نشان دهد 

ما را تحریم می کند.

معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: اگر در گذشته می گفتند خزانه خالی تحویل گرفتیم، ما باید بگوییم که علاوه بر آن دولت را 
با قرض فراوان تحویل گرفتیم.

معاون پارلمانی رئیس جمهور مطرح کرد:

ســرویس سیاسی- ضرورت 
هدفمند کردن اقدامات، شناخت دقیق 
موضوعات و بررســی نیازمندی ها و 
مشــکلات ایرانیان خارج از کشور و 
حل آنها در دومین نشست هماهنگی 
تخصصی  کارگروه هــای  دبیــران 
شــورای عالی امور ایرانیان خارج از 

کشور مورد تاکید قرار گرفت.
دومین نشست هماهنگی دبیران 
کارگروه هــای تخصصی شــورای 
عالی امور ایرانیان خارج از کشــور با 
حضور معاونان ذیربط وزارتخانه های 
مربوطه و مشارکت وحید جلال زاده 
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی، حجت الاســلام ســلیمی 
عضو هیات رییســه مجلس و رییس 
فراکســیون ایرانیان خارج از کشور، 
کاظم غریب آبــادی معاون بین الملل 
قوه قضاییه و رییس ستاد حقوق بشر، 
ســردار محمدجواد زاده کمند معاون 
ســتاد کل نیروهای مسلح و مدیران 
ارشــد نهادهای ذیربط به ریاســت 
حســین امیرعبداللهیــان وزیر امور 

خارجه تشکیل شد. در این نشست، 
سیدکاظم ســجادی معاون کنسولی، 
مجلس و ایرانیان وزارت امور خارجه 
ابتــدا گزارشــی از اقدامات صورت 
گرفتــه در راســتای ماموریت های 
شــورای عالی ایرانیان در خصوص 
مدیریت مسائل ایرانیان خارج از کشور 
ارائه کرد. در ادامه نیز حاضران به بیان 
نظرات و دیدگاه های خود پرداخته و 
ضرورت هدفمنــد کردن اقدامات و 
شناخت دقیق موضوعات و مشکلات 

ایرانیان خارج از کشور برای حل آنها 
را اولویتی مهم برشمردند. 

پــس از آن نیــز هــر یــک از 
دبیــران کارگروه هــای تخصصی از 
وزارتخانه هــای فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، علوم، تحقیقات و فناوری، 
امور اقتصادی و دارایی، دادگستری، 
معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری و حوزه های علمیه، نتیجه 
جلسات برگزار شــده طی دو هفته 
گذشــته و مصوبــات کارگروه ها را 

در رابطــه با موضوعــات مربوط، به 
منظور توسعه فعالیت ها و در جهت 
رفــع نیازمندی های ایرانیان خارج از 
کشــور اعلام کردنــد. در خاتمه نیز 
وزیر امور خارجه و جانشــین رییس 
شــورای عالی امــور ایرانیان خارج 
از کشــور بر ضرورت تدوین قانون 
جامــع حمایت از ایرانیــان، ارتباط 
مســتمر با معتمدین ایرانی خارج از 
کشور و مشارکت آنان در موضوعات 
مختلــف و حل چالش های پیش رو 
اشاره و بر اتخاذ راهکارهای واقعی و 
اقدامات و تصمیمات عملی در جلسه 
شورای عالی ایرانیان به ریاست رییس 
جمهوری که به زودی برگزار خواهد 
شــد، تاکید و ابراز امیدواری کرد که 
گام های مناسبی جهت حل مشکلات 
برداشته  شود. در پایان این نشست نیز، 
مصوبات پیشنهادی کارگروه ها توسط 
دبیر جلســه قرائت و مقرر شد پیش 
نویس آن پس از بررســی لازم برای 
طرح در صحن شورای عالی ایرانیان 

ارسال شود.

درنشست هماهنگی کارگروه های شورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور مطرح شد:

بررسی مشکلات و نیازمندی های ایرانیان خارج کشور
هدفمند می شود

سرویس سیاسی- یک تحلیل گر 
ارشد سیاست خارجی گفت: طبیعتا در 
مذاکرات، هم در سمت ایران و هم در 
سمت غرب تعدیل صورت می گیرد؛ 
دیپلماســی به معنی این نیست که در 
مذاکرات یک کشــور بــه ۱۰۰ درصد 
خواســت خود برسد و چیزی نصیب 
طرف مقابل نشــود. دیپلماسی جنگ 
نیست و لازم است تعدیلاتی از سوی 

دو طرف صورت بگیرد.
عبدالرضــا فرجی راد ،  در ارزیابی 
روند کلی مذاکرات وین در دور هفتم و در پاسخ به این سوال که ایران بارها 
از توافق مدنظر خود با عنوان توافق خوب یاد کرده اســت و این در حالی 
است که دو پیش نویس هیات ایرانی از سوی طرف مقابل به عنوان خواستی 
بیش از برجام تعبیر شده است، این توافق خوب مدنظر ایران چه مواردی را 
در بر می گیرد، گفت: ایران معتقد اســت که دو پیش نویسی که در دور هفتم 
ارائه داده کاملا در راستای برجام است که یکی در خصوص رفع تحریم ها 
و دیگری در خصوص مسائل فنی هسته ای و کاهش تعهدات ایران است و 
البته پیش نویس سومی با عنوان مدت راستی  آزمایی از رفع تحریم ها نیز در 
دور هشتم ارائه خواهد شد. ایران اعتقاد دارد که براساس متن پیش نویس ها 
که ارائه شــده مطالبی بوده که در شــش دور مذاکرات قبلی مورد بحث قرار 
گرفته و هیچ کدام خارج از متن برجام نیســت. طرف غربی هم نگفته ایران 
اشــتباه می کند اما می گوید ما توقع نداشــتیم که طرف ایرانی آن ۸۵ درصد 

گفت وگوهای قبلی را نادیده بگیرد و در آن دست ببرد.
وی ادامه داد: اینکه مذاکرات از ابتدا صورت بگیرد طرف مقابل مقاومت 
می کند و اعلام می کند این خلاف انتظار ما بود. بحث ها در حال حاضر این 
است. ما باید ببینیم پنج شنبه چقدر طرفین می توانند با هم کنار بیایند. ایران 
پیشــنهاداتش را ارائه کرده و قطعا در پایتخت های اروپایی مورد بحث قرار 
گرفته و با طرف آمریکایی نیز تبادل نظر شــده اســت که در نهایت ببینیم 
آن ها با چه پیشنهادی به وین باز می گردند. آنچه که مسلم است من معتقدم 
مذاکــرات ادامه پیدا می کنــد چرا که این اراده در دو طرف وجود دارد که به 

توافق دست پیدا کنند.
وی افزود: البته در این میان خناسانی مانند اسرائیل هم هستند که سعی 
دارند در این مســیر اخلال ایجاد کنند و همین نگرانی اسرائیل به این معنی 
اســت که امیدواری برای حصول توافق وجود دارد و سفر رئیس موساد به 
آمریکا هم موید همین نگرانی اســت. رویکرد تیم جدید نســبت به گذشته 
متفاوت شــده و در نتایج شش دور مذاکرات پیشین دست برده و انتظارات 
جدیدی را هم مطرح کرده که البته مســاله راســتی آزمایی، تضمین و رفع 
تحریم های بعد از خروج ترامپ کار درستی است چرا که توافق زمانی معنا 

پیدا می کند که به اقتصاد ایران کمک شود.
این تحلیل گر ارشد سیاست خارجی همچنین در پاسخ به این سوال که 
با توجه به اینکه در تازه ترین اظهارنظر یکی از طرفین غربی برجام، وزارت 
امور خارجه آلمان اعلام کرده که پیشنهادهای اخیر تهران قابل قبول نیست 
و ایران با پیشنهادات واقع بینانه به وین بازگردد و ایران نیز بر خواست خود 
پافشاری دارد آیا ممکن است دور هشتم مذاکرات با بن بست مواجه شود، 
گفت: این موضوع از سوی آلمان مطرح شده که در حال حاضر دولتی روی 
کار آمده که کمی با دولت قبلی متفاوت و شاید هم تندتر باشد و طبیعتا این 
به معنی آن نیســت که صحبت شان بن بستی ایجاد کند. خواست غرب این 

است که ایران در پیشنهاداتش اندکی تعدیل ایجاد کند.
وی ادامه داد: طبیعتا در مذاکرات، هم در ســمت ایران و هم در سمت 
غرب تعدیل صورت می گیرد؛ دیپلماسی به معنی این نیست که در مذاکرات 
یک کشــور به ۱۰۰درصد خواست خود برسد و چیزی نصیب طرف مقابل 
نشــود. دیپلماسی جنگ نیست و لازم اســت تعدیلاتی از سوی دو طرف 

صورت بگیرد. خیلی نباید اظهارات این چنینی را بزرگ کرد.
فرجی راد در پاسخ به این سوال که پیش بینی شما از دور هشتم مذاکرات 
چیست و آیا امکان دارد بر سر برخی موضوعات توافق صورت گرفته و راه 
برای ادامه مذاکرات هموار شود، گفت: امیدوار هستم که مذاکرات ادامه پیدا 
کند چرا که پیش تر هم گفتم هر دو طرف ایران و آمریکا خواســتار حصول 
توافق هستند. رئیس سازمان سیا نیز در تازه ترین اظهار نظر خود در خصوص 
ایران اعلام کرده که ســندی مبنی بر تســلیحاتی کردن برنامه هسته ای ایران 
وجود ندارد و این بخشــی از علائم مثبت برای خوشبینی به روند مذاکرات 
اســت که به اســرائیل و برخی کشــورهایی منطقه اعلام می کند که ما می 
خواهیم مذاکره کنیم و ایران به دنبال بمب هســته ای نیســت. پس تهدید به 
اینکه فرصت نیســت شانتاژهایی برای امتیازگیری است و مدت هاست این 
مسائل مطرح می شود. شما بدانید که مذاکرات ادامه پیدا کرده و هر دو طرف 

در ادامه برای دستیابی به توافق انعطاف خواهند داشت.  
این دیپلمات پیشین در خصوص امکان دستیابی به توافق پیش از پایان 
ســال میلادی نیز گفت: این را امروز نمی توان گفت بلکه پس از پایان دور 

هشتم بهتر می توان تحلیل کرد اما بنده این احتمال را ضعیف نمی دانم.

سرویس سیاسی- نماینده مجلس 
بــا انتقــاد از گرانــی خودروها گفت 
سال های گذشته برخی افراد با نفوذ در 
ســاختار بعضی قوای کشور، چند هزار 
خودرو از خودروسازان دریافت کردند.
مجتبی یوســفی نماینده اهواز در 
مجلس شورای اسلامی گفت: سال های 
گذشــته برخی افراد با نفوذ در ساختار 
بعضی قوای کشــور، چند هزار خودرو 
از خودروســازان دریافــت کردند و با 

قیمت های گزاف به مردم فروخته اند.
ایــن عضو کمیته تحقیــق و تفحص از خودروســازان اضافه کرده که 
خودروهای بی کیفیت گران شده که نشان می دهد وزیر صمت باید در اجرای 

برنامه هایش شتاب کند و سیاست های کلی اش اصلاح شود.
به گفته یوسفی، فاطمی امین قول داده بوده تا ظرف یک سال، مشکلات 
اصلی حوزه خودرو را حل کند و تا پایان امســال قرعه کشــی خودرو منتفی 

شود، اما تاکنون این اتفاق نیفتاده است.
منتقدان بیان می کنند ساختار قرعه کشی خودرو در کشور شفاف نیست. 
در این میان از سوی متقاضیان چند ماه زودتر از دریافت خودرو، هزینه هایی 
پرداخت می شود اما، گزارش هایی نشان می دهد خودروسازان تعهداتشان را 

نسبت به قطعه سازان عملی نمی کنند.
وزیــر صمت نیمه آبان ماه گفته بــود وزارت صمت به دنبال مجموعه 
ســازی در حوزه خودرو است. او توضیح داده بود که خودروسازان با حدود 
۷۰ مجموعه برای تولید کار کنند؛ چراکه فعالیت با ۸ قطعه ساز و مدیریت آن 

باعث تفاوت در قیمت و کیفیت خواهد شد.

فرجی راد؛ تحلیل گر ارشد سیاست خارجی  : 

باید تعدیل هایی در 
درخواست طرفین صورت بگیرد

نماینده مجلس:

افراد با نفوذ برخی قوا چند هزار 
خودرو دریافت کرده بودند
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بحــث خصوصی ســازی در دولــت قبل مشــکلاتی را برای کشــور ایجاد کــرد و موجب 
تعطیلی بســیاری از صنایع و کارخانه ها شــد و کار به جایی رســید که رئیس ســازمان 
خصوصــی ســازی دســتگیر و بازداشــت شــد، تخلف های بســیاری وجود داشــت که 
صــدای مــردم را درآورد بــه همین دلیــل در این دولــت در بحث خصوصی ســازی دقت 
بیشــتری صــورت خواهــد گرفت و نظارت جــدی روی ایــن بحث وجود خواهد داشــت.


